Nederlands hoofdstuk 13.
Paragraaf 13.1 werkwoordspelling.
Bij werkwoorden die je in de tegenwoordige tijd moet zetten gebruik je stam+t. Bij de ik-vorm is het alleen de stam. In het meervoud gebruik de het hele werkwoord, de infinitief. Sterke werkwoorden zijn werkwoorden die in de verleden tijd van klank veranderen. Zwakke werkwoorden krijgen in de verleden tijd -de(n) of -te(n) achter de stam. (’t ex kofschip).                                                       Ook voor de vervoeging van de sterke werkwoorden kun je ’t ex kofschip gebruiken.  De gebiedende wijs gebruik je als je een gebod of een bevel of een instructie geeft. Dit is altijd de ik-vorm.
Paragraaf 13.2 hoofdletters.
Geen hoofdletter.
· Als een zin met een apostrof begint, schrijf je de losse letter zonder hoofdletter. Het volgende woord begint wel met een hoofdletter.
· Bij een getal is wordt het volgende woord zonder hoofdletter.
· Aanduiding van een ras of geloofsovertuiging.
· Afleidingen van feestdagen.
· Windrichtingen.
· Namen van dagen, maanden en seizoenen.
· Namen van munten.
· Eigennamen die soortnamen zijn geworden.
· Ambten en functies.
Hoofdletter.
· Een zin in de directe rede die volgt op dubbele punt, begint met een hoofdletter.
· Namen van heilige personen of zaken.
· Eigennamen.
· Afleidingen van aardrijkskundige namen.
· Namen van volken en afleidingen daarvan.
· Namen van historische gebeurtenissen.
· Titels van boeken en films. 
· Letterwoorden.

Paragraaf 13.3 los of aan elkaar schrijven.
Twee of meer zelfstandige naamwoorden kunnen samen een nieuw woord vormen. Dat noem je een samenstelling. Samenstellingen schrijf je aan elkaar.  Een voorzetsel dat niet bij een werkwoord hoort, moet je verbinden met het voorzetsel dat eraan voorafgaat of met bijwoorden. 
Een getal dat je in letters wilt weergeven, moet je aaneenschrijven.
· Na duizend volgt een spatie.
· Miljoen en miljard schrijf je altijd los.
· Breuken schrijf je altijd met een spatie.

[image: ]Paragraaf 13.4 tussen -n en tussen -s.
Een samenstelling krijgt een tussen -n als het eerste deel van het woord een zelfstandig naamwoord is en dit uitsluitend een meervoud heeft op -n  heeft. Je schrijft in samenstellingen een tussen -s als je die ook daadwerkelijk hoort. Er zijn een aantal samenstellingen die je op 2 manieren kan spellen.



Paragraaf 13.5 koppelteken. 
Plaats een koppelteken in samenstellingen waarin de laatste klinker van het eerste deel en de eerste klinker van het tweede deel dezelfde zijn of tussen twee klinkers die samen een tweeklank vormen.
· Samenstellingen waarin beide delen gelijkwaardig zijn.
· Samenstellingen met letters, cijfers en symbolen.
· Samenstelling die eindigt op een naam.
· Samenstellingen met voorvoegsels als niet, oud, ex en non.
· Samengestelde aardrijkskundige namen.
· Samenstellingen met afkortingen.
· Je kunt een koppelteken plaatsen voor verduidelijking.
· Vaste woordcombinaties gebruik je een koppelteken.

Paragraaf 13.6 weglatings- en afbrekingsstreepje.
Een weggelaten woorddeel vervang je door een streepje, je breekt een woord af aan het einde van een lettergreep. Let erop dat je hierdoor geen verkeerde uitspraak krijgt. Zorg ervoor dat je bij het afbreken geen losse letters krijgt.                                                                                                                            Voor en na de x tussen klinkers moet je niet afbreken. Als je een verkleinwoord afbreekt, krijgt het grondwoord zijn oorspronkelijke vorm terug.
Paragraaf 13.7 trema.
Een trema gebruik je om uitspraakproblemen te voorkomen. Met een trema maak je duidelijk dat er een nieuwe lettergreep begint.
Als er geen uitspraakverwarring ontstaat, schrijf je geen trema. Op uitgangen uit vreemde talen, komt geen trema. Samengestelde telwoorden krijgen geen koppelteken, maar een trema. 


[image: ]Paragraaf 13.8 apostrof.

Als je wilt aangeven dat iets van iemand is (de bezitsrelatie), gebruik je soms een apostrof. Als een woord of naam of een sis-klank, komt er bij een bezitsrelatie alleen een apostrof (zonder s).
Paragraaf 13.9 meervoud.
Van oorsprong Latijnse woorden die op -icus eindigen, hebben een meervoud op i.
Sommige woorden komen alleen in het meervoud voor: financiën, media, cometica, hersenen.
Het meervoud van woorden die in het enkelvoud eindigen op -ie kan op 2 manieren worden geschreven.
· Als de klemtoon in het enkelvoud op die -ie valt, dan schrijf je het meervoud met ieën.
· Valt de klemtoon niet op de -ie, dan krijg je in het meervoud -iën, dus een e minder.
In het meervoud verandert de f meestal in een v, woorden die oorspronkelijk uit het Grieks komen, houden hun f
Paragraaf 13.10 accenten
Je plaatst het accent aigu (streepje voorover) op de e in woorden van Franse herkomst. Sommige van oorsprong Franse woorden hebben een accent grave (streepje achterover). Een accent circonflexe (dakje) schrijf je op de letters e en i in van oorsprong Franse woorden. 
Als je een woord wil benadrukken gebruik je het accent aigu. Het accent aigu gebruik je ook als uitspraakteken.
[image: ]Paragraaf 13.11 verkleinwoorden.






de volgende verkleinwoorden hebben een lastige spelling:
· Circuit-circuitje.
· Karbonade-karbonaadje
· Souvenir-souvenirtje
· Diner-dinertje
[image: ]Paragraaf 13.12 afkortingen.

Paragraaf 13.13 meervouds-n bij verwijzingen.
Je gebruikt een woord zonder -n als:
· Er een zelfstandig naamwoord achter staat.
· In dezelfde zin de personen staan naar wie verwezen wordt.
· Het zelfstandig gebruikt is en niet verwijst naar personen.

Je gebruikt een woord met -n als: 
· Het zelfstandig gebruikt is en verwijst naar personen.

[bookmark: _GoBack]Nederlands hoofdstuk 14.
[image: ]Paragraaf 14.1 de komma.















Als je een komma plaatst in een zin, let je op het zinsritme: wanneer de zin lang is, las je met een komma een pauze in op het moment dat de zin een wending neemt.
Paragraaf 14.2 de dubbele punt.
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Na een dubbele punt schrijf je een kleine letter, behalve wanneer:
· Een woord volgt dat altijd met een hoofdletter begint.
· Een directe rede volgt.
· Een opsomming van meerdere zinnen.
Paragraaf 14.3 het vraagteken.
Een vraagteken geeft aan dat je stem aan het einde van de vraagzin omhoog gaat. Je zet geen vraagteken achter een zin waarin je de vraag niet letterlijk, maar indirect stelt. Je stem gaat dan niet omhoog. 

Paragraaf 14.4 aanhalingstekens.
Aanhalingstekens worden vooral gebruikt om directe rede en citaten aan te geven, maar je kunt er ook een woord mee benadrukken.
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Paragraaf 14.5 de punt. 
in een aantal situaties zet je geen punt:
· Na een opschrift, titel of datumaanduiding volgt geen punt.
· Als een zin eindigt met een punt van een afkorting, komt er na die afkortingspunt niet ook nog een zinseindepunt.

Paragraaf 14.6 de puntkomma.
Gebruik de puntkomma in de volgende gevallen: 
· Als er tussen 2 hoofdzinnen een nauw verband is.
· Tussen de onderdelen van een opsomming die uit zinnen bestaat.




Paragraaf 14.7 het uitroepteken.
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Paragraaf 14.8 aandachtstreepjes.
Je kunt aandachtstreepjes in een zin plaatsen als je een zinsdeel extra aandacht wilt geven. Zet een spatie voor en achter het aandachtstreepjes.
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166 TAAVERZORGING

14.2 De dubbele punt

De dubbele punt schrif je als twee puntjes boven elkaar. Je gebruikt dit leesteken om
aan te kondigen dat er een opsomming, een uitleg, verklaring of een citaat volgt.

gebruik van de dubbele punt voorbeeld

bij een opsomming Mijn vakkenpakket bestaat uit: biologie, economie, Neder-
lands, Engels, Duits, Frans en aardrijkskunde.

bij een directe rede Zijriep: ‘Dat s gelogen!’

terverduidelijking of toelichting I één zin: deze roman is mislukt.
Dat betekent: elke dag een uur langer studeren en in de les
beter opletten.
Betreft:informatie voor profielwerkstuk

bij een verklaring Ik wil de toets graag later maken: donderdag heb ik een
vooriichtingsdag van de Universiteit Twente.
In deze voorbeeldzin kun je de dubbele punt vervangen
door want of omdat.

Na een dubbele punt schrijf je een kleine letter, behalve wanneer:
een woord volgt dat altijd met een hoofdletter geschreven word
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Directe rede en citaten

Je gebruikt aanhalingstekens bij een directe rede of citaten. Let op de plaatsing van de

leestekens in de voorbeeldzinnen.

plaatsing van de leestekens:

voorbeeld

Na aankondigende woorden (hij zei, 2 vioeg
enzovoort) schrilfje na de dubbele punt een
aanhalingsteken en een hoofdletter.

Meneer Peters zei: 1k weet het heel zeker.”

Open je met de aanhaling, dan zet je na de
aanhaling een komma.

“lk weet het zeker’, zei meneer Peters.

Als je een aangehaalde zin onderbreekt, dan
plaats je een komma voor en na de aankondi-
gende woorden en begin je het tweede deel
met een kleine letter.

Plaats geen komma na een aanhaling die ein-

digtmet een vraagteken of een uitroepteken.

‘Omdat ik de lezing saai vond', zei ze, ‘heb ik
de zaal verlaten.”

“Is het waar dat u altijd een schema maakt,
voordat u gaat schrijven?” vroeg de journalist.

Je kunt ook alleen enkele belangrijke woorden
aanhalen of geschreven tekst citeren:

De minister-president noemde het voorstel
‘uiterst onverstandig'.
Op het verkeersbord stond duideli
toegang".

“Verboden

Let op dat je géén aanhalingstekens gebruikt als je een gedachte weergeeft:
Ikdacht: nou, dat valt best mee.
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Haakjes gebruik je als je informatie wilt vermelden zonder er al te veel nadruk op te
leggen.

In de volgende gevallen gebruik je haakjes:

gebruik haakjes voorbeeld

toevoeging of verklaring Zijwoont in Hengelo (Overijssel).
Hetis belangrijk dat e op een sollicitatie kunt aantonen dat
je na je studie (vrijwilligers)werk hebt verricht.

voor een verwijzing Het onderwerp van een zin vind je door te vragen wie +
gezegde. (zie hoofdstuk 2)

in de betekenis of Gezocht: bibliothecaris (bibliothecaresse)

terintroductie van eenafkorting  De kinderbijslag wordt uitgekeerd door de Sociale Verzeke:
ringsbank (SVB).

weglaten van tekst (..) “Hetis gebruikelijk (...) dat over te nemen.”

Gebruik zo weinig mogelijk haakjes. Je tekst wordt lastig leesbaar bij veel haakjes.

14.9 Aandachtstreepjes

Aandachtstreepies gebruik je om aandacht te trekken voor een toevoeging.
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geen tussen-n als voorbeelden
het eerste deel geen meervoud heeft gerstenat, rijstepap, tarwebrood
het eerste deel een meervoud heeft op -s. aspergesoep (asperges)

douchekop (douches)

het eerste deel zowel een meervoud heeft  gedachtegang (gedachtes, gedachten)

op een-n als op een-s. keuzemoment (keuzes, keuzen)
het eerste deel geen zelfstandig naam- hogeschool, biindedarm (bilvoegijk naamwoord)
woord is huilebalk, dwingeland (werkwoord)

het eerste deel verwist naar een persoon of  zonnecollectoren, maneschijn
zaak waarvan er maar één is

het eerste deel versterkend is en de samen-  beresterk, reuzeleuk

stelling een bijvoeglijk naamwoord

het woord niet meer herkenbaar is als Kereljer, bolleboos, papegaai

samenstelling B
Tussen-s

Je schrijftin samenstellingen een tussen-s als je die s ook werkelijk hoort:
stationsplein, dorpswinkel, vissersboot

Wanneer het tweede deel van de samenstelling met een sisklank begint: s, z, ch, j (de
j uitgesproken als sj of z)), kun je de tussen-s moeilijk horen. Vervang dan het tweede
deel van de samenstelling door een ander woord dat niet met een sisklank begint. Van

W 7 9) N
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Andere samenstellingen waarbij sprake is van klinkerbotsing, krijgen een koppelteken.
Zie paragraaf 13.5 voor meer informatie over gebruik van het koppelteken.
13.8 Apostrof

Een apostrof is een hoge komma die aangeeft dat je een paar letters of cijfers hebt
weggelaten. Je gebruikt de apostrof ook om uitspraakproblemen te voorkomen.

Meervoud
Woorden met een meervoud op - schrijf je soms met”s.

enkelvoud eindigt op meervoud voorbeeld

a1, -00f apostrof + -5 lama’s, taxi’s, logo’s, accu’s
Als e bi] deze klanken de -s aan
het woord vast schrilft, spreek je
het woord verkeerd uit.

ae0+y vaste s essays, playboys, jockeys |
medeklinker + -y apostrof +-s. baby’s, whisky’s, lady’s
-ee, 6 of -& vaste -s dominees, cafés, etages

Franse uitgang, eauof ui  vaste s bureaus, cadeaus, etuis
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Van de meeste zelfstandige naamwoorden kun je een verkleinwoord maken. In de
meeste gevallen doe je dit door -je of -tje achter het woord te zetten.

Bij sommige zelfstandige naamwoorden moet je meer doen dan -je of -tie achter het
woord zetten om het verkleinwoord te maken.

Woorden eindigend op een enkele klinker

woord eindigtop  verkleinwoord voorbeeld

-a,-6,-00f-u verdubbel de klinker opaatje, autootje, parapluutje,

(enkele Kiinker) cafeetje

sommigewoorden  -evervalt, maar in het grondwoord  parachute - parachuutie,

dieop-eeindigen  komt ervanwege de uitspraakeen  machine ~ machientje
Klinker bij

) i
ki

m geen verkeerde uitspraakte  tax — taxietje
en

Klinker +- -tie displaytie

medeklinker+y  apostrof + -fje babytje, pony'te





image4.png
& Leermiddelen - Magister X W Tlent

<

c

@ talentsecure.malmberg.nl/lessons?chapterld=es:93980271-B5F5-4887-AC60-86515FAFFOE6 & paragraphid=es:C6CDIIAT-BOTA-45CD-A1C4-CCDAGCIEIBTABpI

apps N Netfix G Google M Gmai

LESSTOF

6.2 Spellen 2

O YouTube

x +

& g @ Quit

regels voor het maken van een afkorting.

regel

afkortingen die uit meerdere woorden be-
staan, komt na elk afgekort woord een punt.

voorbeeld

pvm., m.a.w., mb.t.

Soms wordt 6én woord afgekort met twee letters.

(aanstaande)
(zie ommezilde)

a
24

Afikortingen van Nederlandstalige academische
titels krijgen een kleine letter en een punt.

Bij internationaal erkende afkortingen voor een-
heden, maten, gewichten en chemische elemen-
ten komt geen punt.

ir, ing, mr. drs., prof.

KWh, cm, kg, H (waterstof)

Afkortingen van wetten en regelingen schrijven
we in de regel met hoofdletters en zonder punten.

AOW, WIA, Y5 (Wetboek van Strafrecht)

Afkortingen van bekende zaken en begrippen
schriifje met kleine letters en zonder punten.

Schooltypen krijgen Kleine letters.

bh, cd, gsm, pe, tv, we, aids, vip, cao, biw

‘havo, vwo, mbo, pabo

Namen van bedrijven, organisaties of instellingen
schrijf je met hoofdletters en zonder punten.

NS, NAVO, KLM, EU, VVD (maar: PvdA,
PudD)
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gebruik van de komma

tussen twee persoonsvormen

voorbeeld

‘Als je het niet helemaal zeker weet, moet je
het niet doen.

V661 of na een aangesproken persoon en een
tussenwerpsel

Hoe gadt het met je, Lucas?
Jongen, hoe gaat het met je?

Welja, dat kan er ook nog wel bijkomen!
Ach, dan maak je de toets toch gewoon
opnieuw?

tussen de delen van een opsomming, maar no
voor en

De nieuwe medewerker zorgt voor de codr-
dinatie van het werk, ontvangt bezoekers,
verwijst door naar instanties, handelt corres-
pondentie of en voerttelefoongesprekken.

voor en na een bijstelling

Mevrouw Brusselers, onze nieuwe lerares
Nederlands, fietst elke dag twintig kilometer
van huis naar school.

G6r voegwoorden als hoewel, omdat, zodat,

opdat, indien, want, maar, aangezien en terwijl.

Let op het zinsritme: de komma maakt de
‘opbouw van een (langere) samengestelde zin
duidelijk.

Het restaurant werd op last van de brand-
weer gesloten, want de inrichting voldeed
niet aan de veiligheidsvoorschriften.

voor én na een uitbreidende bijvoeglijke bijzin

De jongeren, die meegelopen hebben n de
sponsorloop, krjgen een cd.

na een beperkende bijvoeglijke bijzin

De jongeren die meegelopen hebben in de
sponsorloop, krijgen een cd.

De bijvoeglijke bijzin wordt behandeld in hoofdstuk 15.
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